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 آیت ا... جنتی ابقا شد
اعضای هیات رئیسه سال جدید شورای نگهبان 
انتخاب شدند. هادی طحان نظیف، سخنگوی 
شورای نگهبان در گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی 
شورای نگهبان با اشاره به برگزاری جلسه صبح 
۱۴۰۱( شورای  مرداد   ۵ ( دیروز چهارشنبه 
نگهبان گفت: انتخابات هیات رئیسه سال جدید 
شورای نگهبان در جلسه صبح دیروز برگزار شد. 
در این انتخابات با رأی اعضای شورای نگهبان، 
.. جنتی به عنوان دبیر، دکتر ره پیک به  . آیت ا
عنوان قائم مقام دبیر و دکتر هادی طحا نظیف 
به عنوان سخنگوی شورای نگهبان ابقا شدند.

تاکید مجدد بر عدم صلاحیت 
دادگاه استکهلم 

احمد معصومی فر سفیر جمهوری اسلامی ایران 
در سوئد در دیدار با حسین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه کشورمان گزارشی از حوزه ماموریت 
خود به ویژه در زمینه ظرفیت های گسترده روابط دو 
جانبه در حوزه های سیاسی، بین المللی، منطقه ای، 
اقتصادی و تجاری و همچنین برنامه های آینده را 
ارائه کرد. امیرعبداللهیان در این دیدار در خصوص 
برنامه های آینده روابط جمهوری اسلامی ایران و 
سوئد به ویژه استفاده از ظرفیت مهم ایرانیان مقیم، 
رهنمودهای لازم را ارائه کرد. در این دیدار همچنین 
موضوع پرونده شهروند ایرانی آقای حمید نوری 
که به صورت غیر قانونی در سوئد بازداشت و حکم 
قضائی دادگاه بدوی علیه وی صادر شده است، مورد 
بحث و تبادل نظر قرار گرفت. در این ملاقات با تاکید 
بر عدم صلاحیت دادگاه استکهلم برای رسیدگی به 
جرایم ادعایی، توصیه های مهمی از سوی وزیر امور 

خارجه کشورمان در این خصوص ارائه شد.

 خواهان گسترش همکاری 
با ایران هستیم

سفیر چین در تهران تاکید کرد که پکن مایل 
است همکاری های خود با ایران را در زمینه های 
مختلف گسترش دهد. چانگ هوآ سفیر چین در 
ایران در واکنش به رشد ۳۱ درصدی صادرات 
ایران به چین در نیمه اول سال ۲۰۲۲ طی 
پیامی در صفحه توئیتر خود خاطر نشان کرد 
که پکن خواهان گسترش همکاری های خود با 
تهران در تمامی زمینه ها است. وی نوشت: چین 
مایل است با ایران برای توسعه همکاری های 
عملگرایانه بین دو کشور در زمینه های مختلف 
و تعمیق مستمر مشارکت راهبردی همه جانبه 
ایران بر اساس توافق مهم به دست  چین و 
کند. همکاری  کشور  دو  سران  میان  آمده 

 امکان استفاده از
 سهام به عنوان وثیقه

دادستان کل کشور از امکان توثیق سهام 
برای جلوگیری از بازداشت متهمان خبر داد. 
یکی  اینکه  بر  تاکید  با  منتظری  محمدجعفر 
از اصول مهم در سند تحول قضائی استفاده از 
فناوری های هوشمند و به روز است، اظهار کرد: 
هرچه این امکان بیشتر فراهم شود برای مردم 
و دستگاه قضا بهتر است و انتظار داریم دولت و 
مجلس در حوزه گسترش این موضوع مساعدت 
کنند. وی ادامه داد: افراد به دستگاه قضا مراجعه 
می کنند و باید یک ضمانت قابل دسترس داشته 
باشند تا فرایند به حکم نهایی منتهی شود که 
گاهی زمان بر است. در این میان گاهی فردی که 
می خواهد وثیقه تهیه کند با مشکل موجه می شود. 
از طرف دیگر قاضی به دلایل قانونی نمی تواند 
حکم آزادی فرد را صادر کند. بنابراین ممکن 
است فرد بی گناه زندانی شود. دادستان کل کشور 
افزود: امکان توثیق سهام از بازداشت افرادی که 
ضرورت ندارد جلوگیری می کند. البته باید درمورد 
نوسانات قیمت سهام، کار کارشناسی صورت 
بگیرد و زمانی که به نتیجه رسید اعلام می شود.

 کنفرانس تاشکند
 حرف جدیدی نداشت

دستیار وزیر امور خارجه، گفت: کنفرانس 
تاشکند حرف جدیدی در مقایسه با نشست وزیران 
امور خارجه همسایگان افغانستان نداشت سید 
رسول موسوی در صفحه توییتر خود نوشت : 
» کنفرانس تاشکند حرف جدیدی در مقایسه 
با نشست وزرای خارجه همسایگان افغانستان 
نداشت. تکرار محتوای مطالب نشست همسایگان 
با ادبیاتی متفاوت  و با سخنرانان جدید بود. تاشکند 
تلاشی برای یافتن راه حل برای مشکلی ملی در 
محیط بین المللی بود ولی مشکل باقی ماند. فقط 
با مشروعیت ملی مشکل ملی حل می شود.«

تذکر یک نماینده به استانداران 
نماینده مردم کرج، اشتهارد و فردیس در مجلس 
گفت: برخی از استانداران عملکرد قابل قبولی 
ندارند و نیاز به ترازیابی جدی وجود دارد. مهدی 
عسگری در تذکری با بیان اینکه یک سال از عمر 
دولت گذشته است و باید بررسی شود به کجای 
مسیر رسیده ایم، اظهار کرد: در واقع باید بررسی 
شود در کنترل تورم، بهبود معیشت، احداث ۴ 
میلیون مسکن چه نتایجی به دست آورده ایم و با 
این دست فرمان به کجا می خواهیم برسیم. وی 
افزود: نتیجه جراحی اقتصادی چه شده است؟ 
مدافعان سرسخت ارز ترجیحی چرا پاسخگوی 
تبعات سنگین اقتصادی که امروز مردم با آن دست 
و پنجه نرم می کنند، نیستند؛ چه کسی پاسخگوی 

حذف نان و پنیر از سفره مردم است؟

کــوتــــاه

سیدمصطفی هاشمی طبا
فعال سیاسی

رئیس جمهور: 

از پیگیری حقوق مردم کوتاه نخواهیم آمد
   مبنای انتصابات، کارآمدی، تعهد و تحول گرایی است

بر  تاکید  ضمن  رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
پیگیری جدی موضوع حقابه ایران از افغانستان، 
دستور داد سایر راهکارهای موجود برای تامین آب 
آشامیدنی و کشاورزی مردم سیستان و بلوچستان 
در اولویت کاری وزارتخانه های مربوطه قرار گیرد.  
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز چهارشنبه، 
در جلسه هیات وزیران، وزرای امورخارجه و نیرو 
را مامور پیگیری حقابه ایران از رود هیرمند کرد و 
گفت: دولت مردمی در پیگیری حقوق ملت به هیچ 
عنوان کوتاه نخواهد آمد. رئیس جمهور همچنین به 
وزارتخانه های مربوطه ماموریت داد که با جدیت، 
سایر راه های تامین آب آشامیدنی و آب کشاورزی 
برای مردم استان سیستان و بلوچستان از جمله از 
طریق حفر چاه های ژرف و اختصاص دکل های ویژه 
را پیگیری نموده و هرچه سریع تر اقدامات لازم را 
در دستور کار قرار دهند. وی با اشاره به دیدار دیروز 
خود با ائمه جمعه سراسر کشور، کارآمدی را مهم ترین 
شاخص در انتصابات مسئولان ملی واستانی و محلی 

اعلام کرد و گفت: مدیران دولت مردمی باید کارآمد، 
انقلابی و تحول خواه باشند و اگر غیر از این باشد، 
هدف گذاری های انجام گرفته محقق نخواهد شد. دکتر 
رئیسی انتخاب مسئولان کارآمد را حق الناس خواند 
و گفت: مردم صاحبان اصلی نظام و انقلاب هستند 
و به گردن همه مسئولان حق دارند و ما نیز تحت 
هیچ شرایطی نباید از احقاق حق الناس کوتاه بیاییم. 
رئیس جمهور با تشکر صمیمانه از مردم برای ادامه 
همکاری در مصرف برق خانگی بیان کرد: الحمدا... با 
همراهی خوب مردم و مدیریت اثربخش وزارت نیرو، 
امسال مشکل قطعی برق نداشته ایم اما با توجه به 
کمبود زیرساخت های تولید انرژی، کنترل مصرف 
برق، همچنان یک اولویت مهم در کشور است. آیت ا... 
رئیسی با انتقاد از اهمال برخی دستگاه ها در فروش 
اموال مازاد و با بیان اینکه فروش این گونه اموال تکلیفی 
قانونی است، وزیران را مکلف کرد، این وظیفه قانونی 
را با جدیت و مطابق آنچه در قانون مقرر شده، اجرا 
کنند. رئیس جمهور با اشاره به اینکه تناقض در برخی 

آمارهای اعلام شده از سوی دستگاه های دولتی، افکار 
عمومی را دچار ابهام می کند، ابراز داشت: مرکز آمار 
مسئول ارائه آمارهای متقن در کشور است. فقط این 
آمار باید مبنای سیاستگذاری ها و تصمیم سازی ها در 
کشور قرار بگیرد و سایر دستگاه ها نیز به آن تاسی کنند. 
رئیسی تصریح کرد: این گونه آمارهای نامستند، حتی 
در تصمیم سازی های درون دستگاهی نیز مشکل ایجاد 
می کند، بنابراین هر دستگاهی می خواهد آماری اعلام 
کند باید با مرکز آمار هماهنگ شود. در بخش دیگری از 
این جلسه، گزارشی از آمادگی بخش خصوصی و تعاون 
برای کمک به دولت ارائه شد که قدردانی رئیس جمهور 
را به همراه داشت. آیت  ا... رئیسی با اشاره به این اعلام 
آمادگی خاطرنشان کرد: این دو بخش با ظرفیت ها و 
امکانات وسیع خود آماده همکاری با دولت هستند و 
مسئولان دستگاه ها در سالی که محور نامگذاری آن 
تولید است، باید از این تمایل به همکاری بهره  ببرند و 
تولیدات از جمله در بخش خدمات به مردم را افزایش 
کمی و کیفی دهند. در جلسه هیات دولت گزارش هایی 
از وضع مناسب ذخایر کالاهای اساسی و طرح جهش 
تولیدات دیمی و محصولات شیلاتی ارائه شد. آغاز 
انتقال آب به دریاچه ارومیه از دیگر مسائلی بود که 
در جلسه هیات وزیران بررسی شد. مسئولان مرتبط 
در دولت امیدوارند با این اقدام احیای دریاچه ارومیه، 

شتاب ملموسی بگیرد. 

گرچه مسئولان همواره از حل مشکلات و برنامه ریزی 
برای مسائل مختلف در کشور صحبت می کنند اما نمود 
عینی مسائل در جامعه چیز دیگری را روایت می کند. 
البته شاید دلایلی برای دولت وجود دارد که از پیگیری 
حقوق مردم و حل مشکلات جامعه صحبت می کنند. به 
علاوه اینکه مساله مردم را از مساله ایران نباید جدا کرد. 
شرایط از لحاظ اقتصادی چندان مناسب نیست. چرا 
که هم در منابع طبیعی اسراف می کنیم. اخیرا نیز یک 
روزنامه انگلیسی نوشته بود که در ۲۰ سال آینده سرزمین 
ایران قابل سکونت نخواهد بود. لذا مساله بزرگ تر از این 
حرف هاست و صرفا به یک یا دو موضوع مربوط نیست. البته 
تردیدی وجود ندارد که رئیس جمهور دلسوز و فعال است 
اما اینکه چگونه راهی را انتخاب کرده اند محل سوال است. 
یعنی اینکه به چه مسائلی می پردازند و اهم و فی الاهم آنها 
چیست و کدام نقیصه از مسائل کشور برایشان اولویت دارد. 
این مسائلی که می بینیم و صحبت می شود عمدتا نمود 
عینی و عملی از آن دیده نمی شود. نگاهی به بازار مایحتاج و 
کالاهای مصرفی مردم و یک بار خرید این اقلام کافی است 
تا بدانیم پول کشورمان بی ارزش شده و اصلا با چند سال 
گذشته قابل مقایسه نیست و این روند ادامه دارد. حال 
اینکه آمارهای مختلفی داده می شود اما بالاخره برداشت 
از بانک ها و آمارهای دیگر چندان افق خیلی خوبی را نشان 
نمی دهد. البته در اینکه تلاش هایی در جهت حل مشکلات 
مردم صورت می گیرد شکی نیست لذا اینکه چه کاری 
صورت می گیرد اصل موضوع است. چرا که ممکن است 
یک نفر به طور شبانه روز مشغول فعالیت باشد اما آن کاری 
را انجام ندهد که راندمان و نتیجه لازم را داشته باشد. حال 
منهای این یک وضعیت معیشتی مردم چطور است. اصلا 
نمی توان تصور کرد که ایران کشوری غیر قابل زیست شود. 
یا سرمایه گذاری در کشورمان صورت نگیرد اما در عوض 
سالی ۱۰ تا ۱۲ میلیارد دلار از ایران خروج سرمایه صورت 

گیرد و اینها به هر صورت علامت های خوبی نیست. 

مقام معظم رهبری صبح دیروز  آرمان ملی: 
)چهارشنبه( در دیدار ائمه جمعه سراسر کشور، نماز 
جمعه را در سلسله قدرت نرم نظام اسلامی، حلقه ای 
بسیار مهم و فریضه ای استثنایی خواندند و تأکید 
کردند: امام جمعه سخنگوی انقلاب اسلامی است و 
یکی از وظایف اساسی او بازتولید مفاهیم معرفتی 
و مبانی انقلابی و پاسخگویی به شبهات با زبان روز 
نه با همه است.   و تبیین مستدل آنها و رفتار پدرا
حضرت آیت ا... خامنه ای در ابتدای سخنان خود با 
گرامی داشت ایام متعلق به اهل بیت علیهم السلام، 
به بیان اهمیت جایگاه نماز جمعه پرداختند و با 
اشاره به جایگاه استثنایی آن در میان فرائض دینی 
گفتند: »پیوند میان توجه به خدا و حضور و اجتماع 
مردمی«، »ذکر و یاد خدا به صورت دسته جمعی و 
نزول برکات آن بر جمع«، »استمرار بدون توقف نماز 
جمعه در هر هفته«، »پایگاهی مهم برای طرح مسائل 
مختلف جامعه اعم از مسائل فکری، خدمات اجتماعی، 
همکاری های عمومی و آمادگی ها و بسیج نظامی« و 
»آمیختن معنویت با سیاست« از مهم ترین ویژگی های 
نمازجمعه است که آن را تبدیل به ظرفیت عظیم و 
فرصت فوق العاده کرده است. ایشان افزودند: نماز جمعه 
با چنین ویژگی هایی، حلقه ای مهم در سلسله قدرت نرمِ 
مُفصل و طولانی نظام اسلامی است. مقام معظم رهبری 
سپس با طرح این سؤال که »آیا در جمهوری اسلامی 
توانسته ایم، نماز جمعه را در جایگاه رفیع و شایسته 
خود قرار دهیم« گفتند: به نظر می آید کوتاهی هایی 
داشته ایم که باید همت کنیم تا این کوتاهی ها برطرف 
شود که در این میان، برخی مسائل بر عهده شخص 
ائمه جمعه است و برخی هم بر عهده مدیریت کلان 
ائمه جمعه. ایشان درخصوص ائمه جمعه به دو موضوع 
اشاره کردند: ۱ -  منش و روش و شیوه زندگی امامان 
جمعه ۲ -  محتوای خطبه های نماز جمعه. حضرت 
آیت ا... خامنه ای درباره منش و روش امام جمعه گفتند: 
امامان جمعه همان گونه که در خطبه های نماز جمعه، 

همه را امر به تقوا می کنند، خود نیز باید در تحصیل تقوا 
و عمل به آن حداکثر تلاش خود را انجام دهند زیرا اگر 
غیر از این باشد، نتیجه عکس خواهد داد. مقام معظم 
رهبری »رفتار پدرانه با همه« را از دیگر الزامات رفتار 
و منش امام جمعه دانستند و افزودند: در نماز جمعه 
قشرها و سلایق مختلف حضور دارند، رفتار امام جمعه 
باید همانند رفتار پدر با فرزندان خود باشد و باید همه 
را بر سر سفره معنویت و دین بنشاند. حضرت آیت ا... 
خامنه ای با اشاره به جشن میلیونی غدیر در تهران و 
حضور قشرها و ظواهر مختلف، آن را پدیده ای عجیب 
خواندند و خاطرنشان کردند: در این جشن همه جور 
آدمی حضور داشتند و همه نیز با وجود تفاوت های 
ظاهری طرفدار دین هستند. ایشان افزودند: من در یکی 
از سفرهای استانی در جمع علمای آن استان به حضور 
افراد مختلف در مراسم استقبال اشاره کردم و گفتم 
در میان مردم، افرادی گریه می کردند که شاید شما 
در برخورد با آنها احتمال دهید که حتی اعتقادی به 
دین ندارند در حالی که همه آنها معتقد به دین هستند. 
مقام معظم رهبری در توصیه بعدی، امامان جمعه را به 
سلوک مردمی یعنی حضور در بین مردم و گفت وگو با 
آنان توصیه کردند و افزودند: صِرفِ رفتن بین مردم کار 
مهمی است بنابراین از مردم فاصله نگیرید و ارتباطات 
خود را به یک گروه خاص محدود نکنید، البته در طول 
این سال ها، شبکه امامت جمعه جزو مردمی ترین 
نهادهای انقلابی بوده است. »ارتباط با جوانان و تدارک 
دیدن سازوکار مناسب برای آن« توصیه دیگر رهبر 
انقلاب بود. ایشان با اشاره به فعالیت گروه های پرُ شمار 
جوان، خودجوش، گمنام و بی ادعا در سراسر کشور، 
وظیفه ائمه جمعه را ارتباط با این گروه ها و حمایت از 
آنان خواندند و گفتند: شرکت در خدمات اجتماعی، 
همچون کمک به مردم در حوادث طبیعی و در مقابله با 
کرونا و جمع آوری کمک های مؤمنانه برای نیازمندان 
جزو کارهای لازم امامان جمعه است که بعضی از 
ائمه جمعه نیز انصافا در این زمینه خوش درخشیده اند. 

ایشان در این زمینه تأکید کردند: ما طرفدار عدالت 
هستیم و پرچم آن را بلند کرده ایم اما تحقق عدالت 

بدون کمک به طبقه محروم و مستضعف معنا ندارد. 
  از فعالیت های اقتصادی پرهیز شود

. خامنه ای در توصیه ای دیگر، با  . . حضرت آیت ا
قدردانی از تلاش های ستادهای برگزاری نماز جمعه 
در سراسر کشور، ائمه جمعه را به نظارت بر سلامت 
این ستادها سفارش کردند و با تأکید بر پرهیز از 
ورود در فعالیت های اقتصادی، خاطرنشان کردند: 
از فعالیت اقتصادی حتی به عنوان تأمین هزینه های 
نماز جمعه باید اجتناب شود، چراکه آثار منفی ورود 
بعضی از آقایان محترم به این فعالیت ها، هنوز هم 
دامن گیر نظام اسلامی است. ایشان اداره تشکیلات 
روحانیت و حوزه های علمیه را همواره مردمی خواندند 
و افزودند: حوزه های علمیه، مراجع و فضلای حوزه، 
وابسته به مردم هستند و احتیاجی به دولت ها و 
قدرت ها ندارند و این یک افتخار و امتیاز است. به 
همین علت است که حوزه های علمیه در قضایای 
مختلف توانسته اند بدون رودربایستی با دولت ها در کنار 
مردم بایستند. بنابراین نمازجمعه نیز باید به همین 
شکل و با کمک های مردمی اداره شود. مقام معظم 
رهبری در ادامه به بیان چند نکته درباره خطبه های 
نمازجمعه و محتوای آنها پرداختند. ایشان، خطبه 
نمازجمعه و خطیب آن را سخنگوی انقلاب اسلامی 
و تبیین کننده و مطالبه گر مبانی انقلاب خواندند و 
افزودند: هنر بزرگ خطیب جمعه این باشد که مفاهیم 
معرفتی و انقلابی همچون مساله بسیار مهم عدالت، 
استقلال، حمایت از مستضعفین و پیروی از شریعت را 
 متناسب با نیازهای روز و با ادبیات جدید بازتولید کند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای با تأکید بر اینکه خطبه ها باید 
پرُ مغز، آموزنده و پاسخگوی سؤالات عمومی باشد، 
گفتند: ادبیات خطبه باید گرم، صمیمی، اتحادآفرین، 

امیدبخش،...
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توصیه های مهم مقام معظم رهبری در دیدار با ائمه جمعه: 

باید همه را بر سر سفره دین نشاند
    از فعالیت اقتصادی حتی به عنوان تامین هزینه های نماز جمعه باید اجتناب شود، 

چرا که آثار منفی ورود برخی از آقایان محترم به این فعالیت ها هنوز هم دامن گیر نظام اسلامی است

 شبکه ملی اطلاعات 
به سرانجام برسد

 رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه رها 
کردن مدیریت فضای مجازی به ضرر 
مردم تمام می شود، گفت: تا امروز 
قدم های بلندی برای ایجاد شبکه ملی 
اطلاعات برداشته شده و تاکید ما نیز 
آن است که هر چه زودتر شبکه ملی 
اطلاعات به سرانجام برسد. هر مقدار 
هزینه کرد در بخش ایجاد شبکه ملی 
اطلاعات و توسعه زیرساخت ها در این 
عرصه، به منزله یک سرمایه گذاری 
حجت الاسلام  می شود  محسوب 
والمسلمین محسنی اژه ای همچنین 
بر گسترش روحیه تعامل میان مدیران 
دستگاه ها در راستای اشتراک اطلاعات 
و داده ها نیز تاکید کرد و بر پیگیری 
و به سرانجام رساندن تصویب »طرح 
یکپارچه سازی داده ها و اطلاعات 
ملی« در مجلس تصریح داشت. رئیس 
قوه قضائیه در ادامه با اشاره به سالروز 
عملیات غرورآفرین مرصاد و توطئه  
دشمنان با مزدوری منافقین کوردل 
برای حمله به کشور، گفت : دشمنان 
از قدرت ایمان و نظام ولایت فقیه 
بی اطلاع بودند و نفهمیدند که با یک 
اشاره امام امت، مردم به میدان خواهند 
آمد و توطئه  معاندان و منافقان را خنثی 

می کنند.

تعدادی عملیات موفق 
علیه اسرائیل 

 وزیر اطلاعات گفت: در ماه های 
با  مقابله  بجز  شده ایم  موفق  اخیر 
تعدادی  اسرائیل  رژیم  توطئه های 
عملیات موفق نیز علیه این رژیم انجام 
دهیم که نشان دهنده قدرت امنیتی 
جمهوری اسلامی و سربازان گمنام 
امام زمان)عج( است. خطیب، وزیر 
اطلاعات در نشست جمعی از مدیران 
وزارت اطلاعات با رئیس مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به توطئه ها و اقدامات 
دشمنان به خصوص رژیم صهیونیستی 
و گروهک های تروریستی علیه امنیت 
جمهوری اسلامی گفت: موفقیت های 
چشم گیری توسط سربازان گمنام امام 
زمان)عج( در برهم زدن و خنثی کردن 
توطئه های رژیم صهیونیستی انجام شده 
وگزارشی از این اقدامات موفق ارائه کرد.  
وی با اشاره به اقدامات وزارت اطلاعات 
برای پیگیری مطالبات و خواسته های 
بحق مردم برای حل مشکلات گفت: 
اگر امروز شاهدیم که دشمن با همه 
اقداماتی که انجام می دهد نمی تواند از 
مطالبات مردم برای ضربه زدن به امنیت 
کشور استفاده کند، یکی از دلایلش 
رویکرد مردمی وزارت اطلاعات و دولت 
است که در تعامل با مردم امنیت پایدار 

در کشور وجود دارد. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: شاید کمتر کسی 
فکر می کرد مذاکرات احیای برجام که تا 8 دور در وین 
پیش رفت و طرفین نیز  به اشتراکات قابل توجهی 
برای دستیابی به توافق کلی رسیدند با برخی تغییرات 
در پایتخت  ها امروز در نقطه ای قرار گیرد که همه 
طرفین به رغم تاکید بر احیای توافق در عمل کاری 
از پیش نبرند. با نگاهی به رویکردها و نظرات غربی ها 
به راحتی می توان به این نکته پی برد که آنها صرفا 
تا جایی با احیای برجام موافق هستند که ناچار به 
پرداخت هزینه و انجام تعهداتی نشوند. لذا در اظهار 
نظر، گفت وگو، بیانیه نویسی سیاسی و توئیت زدن 
بسیار فعال هستند و در همه حال به احیای برجام 
تاکید می کنند. اما ماه ها است که در عرصه عمل 
نه تنها قدمی بر نداشته اند؛ بلکه انفعال و بی عملی 
خود را با فرافکنی و وارد کردن اتهامات واهی به ایران 
می پوشانند. جملاتی همچون »پنجره مذاکرات رو به 
بسته شدن است« یا »تنها چند هفته به بسته شدن 
پرونده مذاکرات باقی است« مطالبی است که بارها و 
بارها طی سال های گذشته از جانب اروپایی ها و آمریکا 
مطرح شده و اینکه مسئولان کشورمان نیز چندان 
وقعی به این حرف ها نمی نهند به دلیل فاقد ارزش 
بودن اینگونه اظهارات است. غربی ها اگر واقعا دنبال 
احیای برجام هستند باید در عمل و اجرا نیز چیزی 
از خود نشان دهند و گام های عملی بردارند. چرا که 
صرفا با ابراز امیدواری، اظهار نظر و صحبت در خصوص 
پایبندی به برجام و لزوم احیای توافق کاری از پیش 
نخواهد رفت. ایران بارها تاکید کرده که برای رسیدن 
به یک توافق خوب آماده است؛ اما به شرطی که 
طرفین دیگر به ویژه آمریکا نیز به آنچه خواسته شده 
عمل کنند و در گام اول تحریم های ایران لغو شود. 
آنچه مسلم است احیای برجام و رسیدن به توافق 
مستلزم عمل همه طرف ها به تعهدات است. اینکه 
غربی ها از احیای برجام سخن بگویند اما در عمل فقط 

خواستار بازگشت ایران به تعهداتش باشند نامش 
توافق نیست؛ بلکه توافق زمانی کامل می شود که 
غربی ها نیز به آنچه از آنها خواسته شده پایبند باشند. 

 بهترین توافق ممکن؟
چند روز پیش بود که امانوئل مکرون رئیس جمهور 
فرانسه در تماس تلفنی دو ساعته با رئیس جمهور 
کشورمان در خصوص برجام به بحث و گفت وگو 
پرداخت و رئیسی حصول توافق را در گرو حل و فصل 
کامل مسائل پادمانی و ارائه تضمین های لازم از جمله 
در قبال استمرار پایبندی معتبر طرف ها به توافق و 
تامین منافع اقتصادی ملت ایران دانست و مکرون 
نیز بر تداوم نقش آفرینی کشورش در مسیر به نتیجه 
رسیدن مذاکرات هسته ای تاکید کرد. اما پس از این 
گفت وگو نیز رویکرد غربی ها از صحبت های ند پرایس 
سخنگوی امور خارجه آمریکا تا مقامات اروپا همواره 
سیسنوس وار در تغییر بوده است. این در حالی است 
که روز گذشته مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
در مطلبی نوشت؛ »پس از ۱۵ ماه مذاکرات سازنده و 
فشرده در وین و تعاملات بی شماری با اعضای برجام 
و ایالات متحده، به این نتیجه رسیده ام که فضا برای 
مصالحه های قابل توجه بیشتر دیگر تمام شده است.« 
جوزپ بورل در ادامه آورده است: »من اکنون متنی 
را روی میز گذاشته ام که با جزئیات دقیق به لغو 
تحریم ها و همچنین گام های هسته ای مورد نیاز برای 
احیای برجام می پردازد. این متن بهترین توافق ممکن 
است که من به عنوان تسهیل کننده مذاکرات، آن را 
امکان پذیر می دانم. این یک توافق کامل نیست، اما 
تمام عناصر اساسی را مورد توجه قرار می دهد و شامل 
مصالحه هایی است که به سختی توسط همه طرف ها 
به دست آمده است. اکنون باید تصمیماتی اتخاذ شود 
تا از این فرصت منحصر به فرد برای موفقیت استفاده 
شود و پتانسیل بزرگ توافق کاملًا اجرا شده آزاد شود. 
من هیچ جایگزین جامع یا مؤثر دیگری را در دسترس 

نمی بینم.« وی در ادامه آورده است: »ما همچنین 
می دانیم که در تهران پس از تجربه منفی سال های 
اخیر، نسبت به اجرای کامل توافق تردیدهای قابل 
توجهی وجود دارد. با این حال، توافق روی میز 
نشان دهنده عزم همه شرکت کنندگان برجام برای 
تضمین پایداری آن، از جمله تعهد رئیس جمهور 
جو بایدن و تضمین های ایالات متحده در این زمینه 
است. اگر توافق رد شود، ما در معرض خطر یک بحران 
هسته ای خطرناک هستیم. این مسئولیت مشترک 
ماست که توافق را منعقد کنیم.« از سوی دیگر 
انریکه مورا هماهنگ کننده مذاکرات نیز با اشاره به 
صحبت های بورل در توئیتی آورده است: »بهترین 
توافق ممکن برای تمامی طرف ها روی میز قرار 
گرفته است. این توافق مزایای اقتصادی روشن و قابل 
اندازه گیری را برای مردم ایران تضمین می کند.« حال 
باید دید با این تفاسیر طرفین چه میزان به از سرگیری 
مذاکرات و برداشتن گام آخر برای رسیدن به توافق 

خوشبین و جدی هستند. 
 گفت وگوی امیر عبداللهیان-  بوسعیدی

وزیر امور خارجه کشورمان در گفت وگو با همتای 
عمانی خود درباره آخرین تحولات گفت وگوهای وین 
با اشاره به ابتکارات طرف ایرانی برای بازماندن پنجره 
دیپلماسی تاکید کرد: مرحله نهایی توافق به دو مؤلفه 
واقع بینی و انعطاف پذیری طرف آمریکایی بستگی 
دارد و جمهوری اسلامی ایران برای حصول توافقی 
پایدار و قوی کاملا جدی است. حسین امیرعبداللهیان 
گفت: جمهوری اسلامی ایران برای امنیت انرژی و 
امنیت غذایی در جهان اهمیت قائل است و با درک 
مسائل و مشکلات کنونی انرژی در جهان، تاکنون 
ابتکارات مختلفی داشته است. بدر البوسعیدی بیان 
کرد: ما معتقدیم که همه طرف ها خواستار رسیدن به 
توافق نهایی هستند و فرصتی طلایی برای رسیدن به 

یک توافق فراهم شده است.

بررسی تحولات حول محور احیای برجام 

همه در انتظار گام آخر 
 

     مرحله نهایی توافق در گرو واقع بینی آمریکا                                 بورل: بهترین توافق روی میز است

مشکل کشور پول نیست 
عُرضه است

 رئیس مجلس با اشاره به لزوم توجه 
به نقش مردم در حاکمیت گفت: ما 
موظفیم به نحوی فعالیت کنیم که 
کارآمدی دین در اداره جامعه را اثبات 
کنیم و این وظیفه اصلی ما است. 
همچنین باید مردم را از حقوق خود 
آگاه کنیم و از منظر حکمرانی به آنها 
بیاموزیم که چه حقوقی دارند و از ما 
مطالبه ای  چه  خدمتگزار  به عنوان 
می توانند داشته باشند و کاری کنیم که 
از حقوق شهروندی خود مطلع باشند. 
محمد باقر قالیباف افزود: اگر این نگرش 
در جامعه نهادینه شود و مردم بدانند که 
می توانند حقوق خود را مطالبه کنند به 
وظیفه خود نیز عمل خواهند کرد چرا 
که هر حقی، تکلیفی نیز به همراه دارد 
و در این صورت خواهیم دید که اعتماد 
در جامعه نهادینه می شود و اگر اعتماد 
مردم پای کار  آید بسیاری از دستاوردها 
حاصل می شود. رئیس مجلس گفت: 
بسیاری از سرمایه ها به دلیل ضعف 
در ساختار از بین می رود لذا معتقدم 
مشکل کشور پول نیست، مشکل عرضه 

و حکمرانی صحیح است. 

دیــدگــــاه
 چرایی سیاست
 تهاجمی ترکیه

 
دولت ترکیه از سال ۲۰۱۴ برای مبارزه با تروریسم راهبرد 
تهاجمی را در نظر گرفت. یعنی دیگر منتظر نمی ماند تا 
سازمان های تروریستی بخواهند عملیات انجام دهند. 
ترکیه مدعی است دولت عراق توانایی لازم را برای مبارزه 
با تروریسم ندارد و شمال عراق و به  ویژه منطقه اقلیم 
کردستان را به حال خود رها کرده است. در نتیجه ترکیه 
براساس حق دفاع مشروع برای خود این حق را قائل شده 
است که به عملیات نظامی در شمال عراق دست بزند. در 
حال حاضر ترکیه در داخل این کشور و در شمال عراق 
و برخی مواقع در شمال سوریه یکسری عملیات برای 
سرکوب حزب کارگران کردستان، یگان های مدافع خلق 
و حزب اتحاد دموکراتیک سوریه انجام می  دهد. آنکارا 
براساس جنگ پیشگیرانه برای مبارزه با تروریسم به 
شناسایی مراکز پ.ک.ک می پردازد و عناصر مخالف مسلح 
را شناسایی می  کند و سپس عملیات هوایی و زمینی را انجام 
داده و مقرها و پناهگاه ها و افرادی را که تروریست می نامد 
کشته، بازداشت و به انهدام آنها می پردازد. ترکیه عملیات 
جدید جنگ پیشگیرانه را از سال ۲۰۲۰ آغاز کرد و سلسله 
عملیات هایی با عناوینی همچون پنجه عقاب، پنجه ببر و 
ارن انجام داد و در این عملیات ها حدود ۱۵ تا ۳۰ کیلومتر 
در خاک عراق پیشروی کرد و ۱۲ پایگاه نظامی تاسیس 
کرد که برخی پایگاه نظامی اصلی و برخی پایگاه نظامی 
فرعی و پاسگاهی است و در آن ادوات نظامی همچون تانک 
و بالگرد نگهداری می شود. در حال حاضر ارتش ترکیه و 
نیروهای عملیات ویژه پلیس و سازمان اطلاعات و امنیت 
ترکیه و فرماندهی کل ژاندارمری ترکیه به طور هماهنگ 
در عملیات ضد تروریست در داخل ترکیه و عراق و سوریه 
اقدام می کنند.  از سوی دیگر ترکیه به دنبال قاچاق نفت و 
گاز شمال عراق و انتقال آن به اسرائیل است. ذخایر گاز 
شمال عراق ۳۰ درصد کل ذخایر این کشور را تشکیل 
می دهد و 7۰ درصد دیگر در بصره و جنوب عراق قرار دارد. 
بارزانی  ها با ترکیه قرارداد ۵۰ ساله بسته اند که نفت شمال 
عراق را به طور خودسرانه و بدون اجازه دولت مرکزی عراق 
صادر کنند و یکی از مقاصد این صادرات اسرائیل است. به 
 تازگی رجب طیب اردوغان با نخست  وزیر اقلیم کردستان 
عراق در ترکیه دیدار کرد و پیش تر نیز دیداری با نیچران 
بارزانی انجام داده بود و مقام های ترکیه و اقلیم کردستان 
در ماه های اخیر ملاقات های متعددی با هم داشته  اند. 
برآیند کلی این دیدارها این است که نفت و گاز کردستان 
را به طور غیرقانونی به ترکیه واگذار کنند تا به  نوعی آنکارا 
در برابر ایران در حوزه انرژی از قدرت چانه  زنی بیشتری 
برخوردار باشد. ترکیه بیش از ۱۲ میلیارد دلار در کردستان 
عراق در حوزه های انرژی و نفت و گاز سرمایه  گذاری کرده 
است. همچنین شرکت های بزرگ ساختمان  سازی ترکیه 
در کردستان عراق حضور دارند و به سرمایه  گذاری اقدام 
می  کنند. آنکارا تلاش می کند به  وسیله این اقدامات دولت 
مرکزی عراق را زیر فشار قرار دهد و به  وسیله اقلیم کردستان 
عراق و برخی جناح های سنی این کشور در امور داخلی عراق 
از جمله تشکیل حکومت و انتخاب نخست  وزیر اعمال نفوذ 
کند. شاید برای حفظ همین نفوذ است که ترکیه بعضا از 

خود راهبردهای تهاجمی نیز نشان می دهد. 

سیدعلی قائم مقامی
 تحلیلگر مسائل بین الملل


